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Zápis č. 1 
ze zasedání protidrogové komise 

Rady Libereckého kraje konané dne 07. 03. 2023 od 15:00 hod. 

na Krajském úřadě Libereckého kraje 

Přítomní členové: 

 

Předseda Mgr. Petr Tulpa  

Místopředseda MUDr. David Adameček 

Mgr. Klára Lenkvíková 

MUDr. Jaromír Hons, Ph.D. 

Roman Brodský  

kpt. Bc. Pavel Folprecht 

Mgr. Jan Molnár 

Bc. Jiří Simeth 

Mgr. Petr Slanina, LL.M., MBA 

MUDr. Vít Šlechta 

Mgr. Alena Švejdová 

Bc. Martina Teplá  

Mgr. Kristýna Dachsová 

Mgr. Aleš Vaněk 

Mgr. Josef Váňo 

tajemník Mgr. Aleš Lebeda, DBA 
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Omluveni: Mgr. Klára Lenkvíková 

 

 

 

Hosté: Mgr. Lukáš Jirotka, Bc.et. Bc. Klára Zajícová 

 

 

 

Program: 

 

1. Zahájení zasedání 

2. Schválení programu jednání 

3. Kontrola plnění usnesení – 2. setkání k soudně nařízené léčbě 

4. Složení PK RLK v roce 2023 

5. Rizika legalizace konopných drog 

6. Riziková vlaková souprava – Liberec hl. nádraží 

7. Konference k 20. výročí založení POSEC ve Frýdlantu 

8. Změny modus operandi klientů K-center LK 

9. Statistika HIV/AIDS – KHS 

10. Financování protidrogových služeb v roce 2023 

11. Harmonogram jednání PK RLK v roce 2023 

12. Různé 

13. Závěr 
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Bod č. 1 a č. 2 - Zahájení jednání a schválení programu  

Jednání komise se uskutečnilo v zasedací místnosti 111. Zasedání zahájil místopředseda 

komise v 15:00 hod, po kontrole prezence konstatoval, že komise je usnášeníschopná. 

Dále byl všemi přítomnými schválen program jednání komise a v 15:05 hod. se dostavil 

předseda komise. 

 

Bod č. 3 - Kontrola plnění usnesení  

 

Druhé setkání s místopředsedkyní okresního soudu v Liberci – oblast soudně 

nařízené léčby - Mgr. Tulpa, MUDr. Hons, Mgr. Vaněk a další 

První setkání s místopředsedkyní okresního soudu v Liberci – oblast soudně nařízené 

léčby proběhlo dne 09. 03. 2022  

 

Před tímto setkáním byla dne 8. 3. 2022 MUDr. Šlechtou informována komise dopisem 

o aktualitách v této oblasti, dále byla panem doktorem uvedena legislativa, složitost a 

velký rádius pacientů. Primář Hons uvedl k problematice nutnost většího zapojení 

zdravotních pojišťoven dle lokality zadání, pohotovosti, nastavení kontrolního 

mechanismu apod. Dále se budou zjišťovat standardy dodržování, financování, druhy 

deliktů, ochota psychiatrie problematiku řešit a dle jakých pravidel postupovat.  

 

Druhému setkání dne 8.2. 2023 s Mgr. Šmídovou byli přítomni Mgr. Tulpa, MUDr. 

Hons, Ph.D., Mgr. Vaněk a Mgr. Lebeda.1 

Komise provedla kontrolu plnění usnesení v této oblasti – bez nedostatků. 

 

Bod č. 4 - Složení Protidrogové komise Rady Libereckého kraje 2023 

Změna na pozici koordinátorky prevence OŠMT KÚLK – Mgr. Klára Lenkvíková a 

odborného zastoupení KŘ PČR – kpt. Pavel Folprecht. Aktualizovány kontakty PK 

RLK na rok 2023. 

 

Bod č. 5 - Rizika legalizace konopných drog 

Mgr. Vaněk upozornil na vyváženost prevence a represe, dále hledání společného 

postoje odborníků s rozdílností osobních názorů. 

Primář Hons uvedl, že je možný, dle jeho osobního názoru, určitý lobbing některých 

jednotlivců v protidrogové politice, ve vztahu k regulaci/legalizaci konopných drog, 

velkých peněz apod. Dodal informace z TV debaty národního protidrogového 

koordinátora, který se rozchází s odborníky, kteří nedoporučují legalizaci konopných 

drog. Systém zdravotnictví dle pana primáře Honse není připraven a jsou viditelné 

dopady na zdraví osob. Snížení aktivit na tzv. černého trhu pan primář nepředpokládá.  

Mgr. Vaněk zmínil kvalitně vypracovanou dopadovou studii o regulaci konopí2, kde je 

vidět předpokládaný tok peněz směrem do státního rozpočtu, je to silné téma a jde o 

peníze. 

 
1 Viz Příloha 1 
2 BĚLÁČKOVÁ a kol., Regulace trhu s konopím, ISBN 978-80-11-02218-1, Praha 2022, 254 str. 
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Mgr. Švejdová upozornila na nutnost nastavení dobrého informačního toku směrem k 

ORP – Národní úroveň směr místní koordinátoři a možnosti některých určitých nařízení 

či povolení v budoucnu. Nutná je provázanost a jednotnost uvedeného. 

MUDr. Adameček porovnával rizika užívání a možnou legalizaci konopí s regulací 

alkoholu. Dále vidí v legalizaci omezení konopných drog v souvislosti s černým trhem. 

Zmínil jistou souvislost se sociální oblastí a důkladnost zpracování dopadové studie ve 

vztahu ke konopí. Zaměřit se na mladou generaci a předávat informace formou debat. 

Černé scénáře nyní neznáme. 

Mgr. Vaněk potvrdil kvalitu dopadové studie a upozornil na variantu nabídky vs. 

poptávky, v porovnání s alkoholem a tabákovými výrobky. Ohrožené skupiny budou 

legislativně ošetřeny. 

 Primář Hons dodal, že vidí určité ošálení některých osob uvedenou dopadovou studií. 

Předseda Tulpa doporučil tyto rozdílné názory, k tématu konopí, předat na národní 

úroveň. 

Kpt. Folprecht informoval o aktivní práci pana generála Frydrycha z NPC ve vztahu k cca 

pět let probíhající studii konopných drog aj. Dále uvedl, že za 5let bylo zjištěno cca 2000 

případů vztahujících se ke konopí, ale postih mělo 20-30 osob. PČR řeší závažné případy, 

kdy např. vietnamská komunita opouští tuto oblast. Pan kapitán dále uvedl, že v případě, 

že by byl dvojnásobný počet policistů řešící drogovou scénu, byl by dvojnásobný počet 

zjištěných případů. Důležitost kladl na dodržování úmluv uvnitř EU, ve vztahu k boji proti 

drogám. Dále upozornil na zasažení celých rodin s mladistvými a omezení co nejmenšího 

počtu drog tzv. na ulici. Před jednáním byl zaslán členům komise článek z bulletinu NPC3 

k vývoji legalizace cannabisu. 

Bc. Simeth uvedl, že v momentě regulace trhu bude možný určitý dohled státu na kvalitu 

drog. 

Primář Hons dodal závažná zdravotní rizika a dopady, které si mladá generace 

neuvědomuje a zdůraznil opět nepřipravenost zdravotnictví uvedené řešit. Svůj názor pan 

doktor podpořil zaslanou studií4, řešící psychiatrické komplikace, např. rizikové faktory 

bipolárních poruch, zneužívání konopných drog v těhotenství, dále přetíženost zařízení 

v ČR ve vztahu k léčbě návykových nemocí aj. 

Mgr. Molnár upozornil na zákeřnost výrobků obsahující cannabis, které jsou volně 

dostupné např. v ATM, internetu, bez omezení věku a ve formě cukrovinek. Dále projevil 

radost nad legislativním ukotvením problematiky nikotinových sáčků, které bude letos 

uvedeno ve sbírce zákonů. 

Mgr. Tulpa zdůraznil rizikovost konopných drog v oblasti školství, kdy jako bývalý 

pedagog uvedené stále velmi negativně vnímá a bude informovat RLK o hloubce tématu 

legalizace konopí. 

Mgr. Švejdová upozornila, že v terénu viditelní uživatelé drog., zejména bezdomovci 

tvoří obecný pohled a názor společnosti na drogovou scénu. Není zde však stejný pohled 

obcí na uvedenou problematiku, ale obce musí ve finále řešit na své úrovni rizikové osoby 

a jejich sociální, zdravotní a další dopady. 

 

 
3 KRATINA a kol., Drugs Forensics bulletin NPC - 1/2021, Vývoj legalizace konopí v USA, str. 20–41 
4 CSÉMY, NEŠPOR, Rizika legalizace konopných drog, 2023, 4 str. – viz Příloha 2 
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Bod č. 6 - Riziková vlaková souprava – Liberec hl. nádraží 

Mgr. Jirotka jako host komise upozornil na odstavenou rizikovou vlakovou soupravu na 

hlavním vlakovém nádraží v Liberci, kde se jedná o důležitý dopravní uzel. V přiložené 

fotodokumentaci bylo možné nahlédnou do interiéru soupravy, která je odstavena 

uprostřed kolejiště hl. nádraží a dle informací z MP a PČR Liberec zde dochází 

k ubytování (8 -10osob) a schůzkám rizikových osob, kdy jejich činnost je provázána 

s kriminalitou, přestupky, ale i t.č. Určité vazby na další osoby v okolí nejsou vyloučeny. 

MP provádí monitoring bez nutnosti spolupráce s PČR. 

Bc. Simeth dodal, že od ledna 2023 zde provádí terénní služby Most k naději, se 

zaměřením na Harm Reduction a sběr kontaminovaného materiálu. Podobná místa nejsou 

novinkou, pouze jsou v neobyvatelných objektech LK. 

Bc. Teplá uvedla, že v případě neodtáhnutí rizikové soupravy bude informovat dopisem 

dopravce k rukám ředitele. 

Mgr. Tulpa uvedl, že uvedený dopis odešle z pozice náměstka resortu sociálních věcí LK 

a komise se shodla na možném bezpečnostním riziku uvedené soupravy v centru Liberce. 

 

Bod č. 7 - Konference k 20. výročí založení POSEC ve Frýdlantu 

Mgr. Švejdová představila program konference5 a požádala odborníky PK RLK 

k možnému zapojení do uvedeného programu. 

 

Bod č. 8 - Změny modus operandi klientů K-center LK 

Možná změna v modus operandi klientů byla uvedena v závěrečné zprávě služby MoNa 

– ČL 2022, kde se klienti zaměření v minulosti „pouze“ na alkohol přeorientovávají na 

pervitin a zvyšuje se jejich agresivita. Bc. Simeth uvedené vysvětlil tím, že ČL nemá 

oddělené uvedené skupiny klientů a tím se patrně mixuje jejich zaměření závislosti. 

Agresivitu pak nasměrují uvedené skupinky vzájemně na sebe a je nutný zásah 

pracovníků K-centra směřující k uklidnění situace. Problematika K-centra v ČL byla 

v opakovaném vykrádání objektu bez mříží a krádeže materiálu-nyní zabezpečeno.  

Apel pana ředitele Simetha je na rozšíření sociálních služeb v ČL a okolí. 

 

Bod č. 9 - Statistika HIV/AIDS – KHS 

Mgr. Dachsová uvedla změny počtů klientů HIV/AIDS na území LK (ČR) ve vztahu 

k uprchlické vlně z území Ukrajiny a možná rizika, s nutnou informovaností uvedených 

pacientů o jejich možnostech na našem území.  

 

 
5 Dostupný z www: https://www.mesto-frydlant.cz/cs/obcan/organizace-zrizovane-mestem/poradni-a-setkavaci-

centrum-posec/co-je-noveho-co-se-deje/konference-k-20-vyroci-zalozeni-poradniho-a-setkavaciho-centra-posec-

ve-frydlantu.html 

https://www.mesto-frydlant.cz/cs/obcan/organizace-zrizovane-mestem/poradni-a-setkavaci-centrum-posec/co-je-noveho-co-se-deje/konference-k-20-vyroci-zalozeni-poradniho-a-setkavaciho-centra-posec-ve-frydlantu.html
https://www.mesto-frydlant.cz/cs/obcan/organizace-zrizovane-mestem/poradni-a-setkavaci-centrum-posec/co-je-noveho-co-se-deje/konference-k-20-vyroci-zalozeni-poradniho-a-setkavaciho-centra-posec-ve-frydlantu.html
https://www.mesto-frydlant.cz/cs/obcan/organizace-zrizovane-mestem/poradni-a-setkavaci-centrum-posec/co-je-noveho-co-se-deje/konference-k-20-vyroci-zalozeni-poradniho-a-setkavaciho-centra-posec-ve-frydlantu.html
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Bod č. 10 - Financování protidrogových služeb v roce 2023 

Mgr. Tulpa provedl dotaz k zástupcům 4 služeb zastoupených v PK RLK a ze zjištěných 

odpovědí přítomných odborníků byla viditelná spokojenost s rychlostí a navýšením 

financování pro rok 2023. 

 

Bod č. 11 – Různé 

 

Bc.et Bc. Zajícová představila projekt Podpora procesů ve službách LK. V rámci tohoto 

projektu bude součástí Krajské koordinační skupiny pro duševní zdraví podskupina 

duálních diagnóz – tedy adiktolog. pacienti s psychiatrickým onemocněním. Vznikající 

Metodik / odborný garant pro vybrané cílové skupiny bude odborníkem v dané 

problematice. Kontaktní osoba projektu: Mgr. Jiří Tůma – KÚLK/OSV. 

Mgr. Tulpa uvedl letošní dofinancování záchytné stanice KNL o 800 000,- Kč. Tzn. 

celková částka je nově 5 800 000 Kč. 

Mgr. Molnár dodal jako nebezpečí rozmístění ATM ve vztahu k CBD a dále vliv 

Kratomu ve školských zařízeních. Dále upozornil na řešící šikanu ve školách. 

Kpt. Folprecht popsal aktuální stav v oblasti prekurzorů např. červeného fosforu a dále 

výskyt nového typu pervitinu obrovských krystalů, s možnou změnou drogových cest 

směřujících do ČR. 

Mgr. Švejdová uvedla, že bude navrženo v Radě města Frýdlant navýšení platů pro 

sociální a další pracovníky ve vztahu k protidrogové politice. 

Mgr. Vaněk dodal, že spolupráce ve vězení v LK je velmi úspěšná a je zde stálá 

klientela. 

Bc. Simeth dodal, že se podařilo rozšíření řad zaměstnanců MoNa a řeší se umístění 

Fixpointu do Nového Boru. 

Pan Brodský je aktivní v oblasti Turnovska, kde využívá kontakty ve školách a místní 

samosprávy. 

MUDr. Šlechta zaslal anonymizované materiály 3 pacientů k nařizující soudně 

ambulantní léčbu mimo spádovou adresu klienta. Dokumentace bude k dispozici na 3. 

setkáni s Mgr. Denisou Šmídovou-justice. Dále dodal zanedbatelné bodové navýšení u 

léčby pacienta – o 64bodů tzn. 64 Kč. 

MUDr. Hons potvrdil, že bude přítomen u výše uvedeného 3. setkání s justicí. 

Bc. Teplá popsala problematiku s financováním služeb. 

 

Ukončení jednání komise v 17:20 hod. 
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Bod č. 13 – Závěr 

 

Příští zasedání komise se bude konat dne 6. června 2023, 15:00 hod. 

v budově KÚ LK – místnost 326 a. 

 

 

 

 

 

……………………………………… 

Mgr. Petr Tulpa 

předseda protidrogové komise Rady Libereckého kraje 

 

 

 

Zapsal: Mgr. Aleš Lebeda, DBA 

tajemník protidrogové komise Rady Libereckého kraje 
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Příloha 1 

 

Zápis  
 2. setkání odborníků protidrogové komise 

Rady Libereckého kraje s místopředsedkyní trestního úseku 

Okresního soudu v Liberci 

konaném dne 08. 02. 2023 od 09:00 hod. 

na Krajském úřadě Libereckého kraje 

Přítomní: 

 

Mgr. Petr Tulpa  

MUDr. Jaromír Hons, Ph.D. 

Mgr. Aleš Vaněk 

Mgr. Denisa Šmídová 

Mgr. Aleš Lebeda, DBA 

 

 

Hosté:  

 

 

 

Program:  

 

Oblast soudně nařízené léčby – 2. setkání 
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 Úvod 

První vzájemné setkání s Mgr. Denisou Šmídovou, místopředsedkyní okresního soudu 

v Liberci na téma v oblasti soudně nařízené léčby se konalo dne 09. 03. 2022. 

 

Před tímto setkáním byla dne 8. 3. 2022 MUDr. Šlechtou informována komise dopisem 

o aktualitách v této oblasti, dále byla panem doktorem uvedena legislativa, složitost a 

velký rádius pacientů. Primář Hons uvedl k problematice nutnost většího zapojení 

zdravotních pojišťoven dle lokality zadání, pohotovosti, nastavení kontrolního 

mechanismu apod. Dále se budou zjišťovat standardy dodržování, financování, druhy 

deliktů, ochota psychiatrie problematiku řešit a dle jakých pravidel postupovat.  

 

Mgr. Šmídová zaslala dne 28. 4. 2022 na KÚLK zprávu značky Spr 579/2022 o stavu 

soudních ochranných léčeb ambulantních6 ve vztahu k plánovanému druhému setkání a 

nastavení dalších mechanismů řešení. 

 

 

Oblast soudně nařízené léčby – 2. setkání 

 

Mgr. Tulpa dne 8. 2. 2023 v 9:00 hod. přivítal účastníky setkání a uvedl shodu všech 

přítomných odborníků v nutnosti řešení oblasti soudně nařízené léčby v Libereckém 

kraji (dále také „LK“), která přesahuje problematikou i do okolních krajů.  

 

Mgr. Šmídová se odkázala na výše uvedenou zprávu, ve které uvádí zákon č. 373/2011 

Sb. o specifických zdravotních službách, dále nařizování ochranné léčby a velký 

problém s nízkým počtem zdravotnických zařízení v LK, kam je možno odsouzeným 

léčbu nařídit. 

 

Mgr. Vaněk uvedl kombinování ambulantních a pobytových variant služeb. 

 

Primář Hons zmínil motivační faktor ambulantní ochrannou léčbu a existenci pořadníků 

pro pacienty. 

 

Mgr. Šmídová dodala variantu zvážení ambulantní vs. dobrovolné pobytové léčby 

s přihlédnutím na nebezpečnost pacienta. Dále odmítání pacientů v Libereckém kraji 

z důvodu kapacit zdravotních zařízení a řešení problematiky dojezdu osob do 

vzdálenějších specializovaných zařízení např. Bohnice apod., kdy pacienti nemají 

prostředky na uvedené dojíždění.  

V roce 2022 došlo k mírnému snížení celkového počtu uvedených pacientů z 10 osob 

na 5 osob v okrese. Dále paní místopředsedkyně uvedla materiály soudu spis. zn. od 

roku 2013 do současnosti, které prostudovala k uvedenému tématu. Některé osoby jsou 

opakovaně ve výkonu trestu o.s. Osoby se daří umístit, ale využívají se zařízení mimo 

LK. 

 

Mgr. Šmídová uvedla nedostatečnou pomoc pojišťoven, dále nevhodná řešení, kdy po 

ukončení léčby jednoho pacienta je možné přijmout následujícího, nespolupracující 

pacienty, předvolání pacientů do zdravotnických zařízení v kombinaci se soudy, 

probační službou, dále maření úředních rozhodnutí apod. 

 
6 Viz příloha 1 
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Mgr. Tulpa navrhl na další setkání přizvat odborníky z odboru zdravotnictví KÚ LK 

např. PhDr. Riegrovou a rozšířit možnosti spolupráce. 

 

Primář Hons opětovně zdůraznil nedostupnost psychiatrické péče např. spojeno i 

s odchodem psychiatrů důchodového věku, bez nahrazení odborníka. 

 

Mgr. Šmídová zmínila možnou variantu určité vymahatelnosti v budoucnu, dále 

monitoring pojišťoven směrem do zdravotnických zařízení zajišťující psychiatrickou 

péči, zvýšení plateb, reformu péče (2018), přetíženost pracovišť, nastavení kontrolního 

mechanismu a rozšíření možností psychiatrické péče, vše ve spolupráci s pojišťovnami. 

 

Mgr. Vaněk dodal problematiku stěhování pacientů a nedostatečnou informovanost o 

splnění opatření, kdy zde vznikají mezery v řádech měsíců. 

 

Mgr. Šmídová doplnila uvedenou problematiku o byrokracii provázanou s legislativou, 

dále určité prodlevy tvorby znaleckých posudků, odvolání ze strany státních zástupců 

apod. Dále nutnost lékařských zpráv, že léčba není nutná aj. Využití místních 

poskytovatelů je klíčové. Paní magistra dodala, že zjistí detailní postup přidělování 

pacientů. 

 

Primář Hons rozšířil uvedené o porušování nedodržování konkrétních termínů ze strany 

pacientů, ale spolupráce s dohledáváním běží dobře, kdy např. pacienti LK mohou 

využít 40 % kapacit v některých zdrav. zařízeních, ale mimo kraj tzv. katování podílů. 

Dále pan doktor zmínil aktivní multidisciplinární týmy. 

 

Mgr. Tulpa poděkoval přítomným odborníkům za účast a spolupráci a setkání bylo 

ukončeno v 10:20 hod. 

 

Úkoly vycházející z 2. setkání 

 

1. Zjistit informace o postupu přidělování pacientů. Mgr. Denisa Šmídová 

2. Zajistit setkání č.3–březen 2023  

a přizvat odborníky z odboru zdravotnictví KÚLK 

Přítomnost: Mgr. Tulpa, Mgr. Richter,  

PhDr. Riegrová, MUDr. Hons, Ph.D. 

Mgr. Michaela Kubíčková 

Mgr. Petr Tulpa 

Mgr. Aleš Lebeda, DBA 

3. Zajistit setkání č.4–květen 2023 

a přizvat zástupce zdrav. pojišťoven 

Přítomnost bude upřesněna při setkání č.3 

Mgr. Michaela Kubíčková 

Mgr. Petr Tulpa 

Mgr. Aleš Lebeda, DBA 

 

 

 Závěr 

Příští setkání je plánováno na měsíc březen 2023 v budově KÚ LK. 

Termín bude upřesněn cestou Mgr. Kubíčkové 

 

 

Zapsal: Mgr. Aleš Lebeda, DBA 

tajemník protidrogové komise Rady Libereckého kraje 
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Příloha 2 

 

 

Rizika legalizace konopných drog 

PhDr. Ladislav Csémy, MUDr. Karel Nešpor, CSc. 

 

Úvod 

V českých médiích se řadu let objevují materiály, které poukazují na všemožné přednosti 

konopných drog a volají po legalizaci jejich prodeje. V této souvislosti se používá slovní 

spojení „rekreační užívání“. To je zavádějící, osoba intoxikovaná drogou není „rekreována“ 

během intoxikace, ani po jejím odeznění. Paměť, soustředění i výkonnost jsou v té době naopak 

oslabeny. Pro zajímavost uvádíme, že v roce 2019 bylo v USA na lobbování ve prospěch 

konopných drog vynaloženo 5,76 miliónů dolarů, což byl v porovnání s rokem 2018 

dvojnásobek. Firmy, které se zabývají prodejem konopných produktů, také dotují výzkum, což 

může vést ke zkreslení výsledků ve prospěch sponzorů (Grundy et al., 2023). K něčemu 

podobnému pravděpodobně dochází v mnoha jiných zemích včetně Česka. Domnívat se, že 

liberalizace trhu s konopnými drogami zlikviduje černý trh, je velmi naivní. Fischer et al. 

(2020) uvádějí, že legalizace vedla k podstatnému snížení ceny těchto drog na černém trhu. To 

také přispělo k vyšší spotřebě této skupiny látek po jejich legalizaci v Kanadě (Imtiaz et al., 

2023). V této souvislosti je třeba podotknout, že už dnes jsou česká zařízení určená ke 

střednědobé léčbě návykových nemocí přetížena a nepřijímají přímo, ale přes pořadníky. 

Legalizace konopných drog se u nás eufemisticky nazývá „regulace trhu“. Argumentuje se tím, 

že zneužívání konopných drog je rozšířené. Chomynová et al. (2022) uvádějí, že v posledních 

12 měsících užilo konopné látky 6–10 % osob starších 15 let. Daleko větší počet osob jistě 

někdy přešel vozovku na červenou. Mají se snad proto zrušit semafory? 

 

Závislost a škodlivé užívání konopných drog 

Liberalizace trhu vedla k nárůstu mladších dospělých, kteří konopné drogy užívají škodlivě 

a jsou na nich závislé (Fischer et al., 2020, O'Grady et al., 2022). To má ekonomické důsledky. 

Jedná se o osoby, které by měly být ekonomicky aktivní a navracet společnosti prostředky 

vynaložené na vzdělání a výchovu. Nárůst počtu dospívajících, kteří tuto skupinu drog 

zneužívají v důsledku liberalizace trhu, nebyl prokázán, nelze ho ale vyloučit (Gunadi et al. 

2022). Kim et al. (2022) zmiňují jako důsledek legalizace častější komplikace v důsledku 

užívání konopných drog u osob ve věku 25 až 64 let, zejména u starších žen. Ve vyšším věku 

mají konopné drogy četná rizika, včetně poruch paměti, pádů, úrazů a selhávání při plnění 

běžných povinností. 

 

Psychiatrické komplikace 

– Nárůst zneužívání konopných drog, ať sám o sobě nebo v kombinaci s tabákem nebo 

alkoholem, vedl ve Francii k nárůstu počtu psychiatrických, neurologických, srdečních 

a gastrointestinálních příhod (Bouquet, 2021).  

– Psychotické stavy, k nimž došlo v důsledku zneužívání konopných drog, vyžadují často 

hospitalizaci a některé z nich předcházejí rozvoji schizofrenie. Souvislost mezi zneužíváním 

konopných drog a výskytem schizofrenie je podle autorů Vaucher et al. (2018) kauzální. 

U psychotických stavů vyvolaných konopnými drogami, a ještě více u schizofrenie indukované 

konopím, se prokázaly strukturální změny mozku (Shah et al., 2022). 

– Existuje také asociace mezi nedávnou aplikací konopných drog a suicidálními myšlenkami 

(Diep et al., 2022), sebevraždami a poraněními (Kimbrel et al., 2018). – Zneužívání konopných 

drog představuje rizikový faktor bipolární poruchy (Lalli et al., 2021). Hengartner et al. (2020) 

zjistili v 30 let trvající longitudinální studii, že zneužívání konopných drog bylo spojeno 



12 

s vyšším rizikem depresí a sebevražedného jednání v pozdějším životě. Uvedená studie se 

ovšem týkala dospívajících, její závěry tedy mohou, ale nemusí platit i pro mladé dospělé. 

– U osob pod 30 let představuje aplikace konopných drog rizikový faktor násilného jednání 

(Dellazizzo et al., 2020). 

– Konopné drogy také negativně ovlivňují paměť, soustředění a rozhodování zvláště u starších 

osob (přehled viz Nešpor, 2022). To může zhoršit jejich soběstačnost a zvýšit riziko úrazů. 

– Podle klinických zkušeností je častým, i když ne vždy diagnostikovaným, problémem 

zneužívání konopných drog a s tím související dekompenzace stavu u osob se schizofrenií nebo 

jinou závažnou poruchou. Crocker et al. (2021) uvádějí, že zneužívání konopných drog je 

spojeno se vznikem nebo exacerbací duševních poruch zvláště u dospívajících a mladých 

dospělých. 

 

Zneužívání konopných drog v těhotenství 

Podle autorů Gesterling et al. (2022) a Wilson et al. (2022) došlo po legalizaci „rekreačního“ 

užívání konopných drog k jejich častějšímu zneužívání v těhotenství. Konopné drogy jsou v 

těhotenství spojeny s vyšším rizikem komplikací pro matku i plod. Riziko ještě roste v případě 

kouření marihuanových cigaret. Děti, jejichž matky v těhotenství zneužívaly konopné drogy, 

se spíše narodily předčasně nebo s vrozenou vadou. Měly také problémy s chováním a učením 

(Luke et al., 2022). Není zcela jasné, jaká je pro zdraví matky a plodu kritická frekvence a 

množství konopných drog. Není také známo, jak působí na plod interakce konopných drog a 

jiných látek nebo léků. Tím spíše je vhodné těhotné ženy před konopnými drogami varovat. 

 

Dopravní nehody 

Chronické „rekreační“ užívání konopných drog zhoršuje schopnost řídit motorové vozidlo 

a toto zhoršení přetrvává i poté, co intoxikace odezněla (Dahlgren et al. 2020). 

 

Další možná rizika 

– Akutní intoxikace konopnými drogami může vyvolávat záchvaty úporného zvracení. 

– Při užívání konopných produktů per os, existuje riziko předávkování u dospělých, a zvláště u 

dětí (Matheson et al., 2020). Legalizace konopných produktů určených k požívání per os vedla 

v Kanadě k pronikavému zvýšení počtu neúmyslných otrav u dětí. Docházelo k tomu, když děti 

našly sladkosti s konopím v domácnosti rodičů (Myran et al., 2023). 

– Goyal et al. (2017) upozorňují na kardiovaskulární rizika konopných drog včetně zvýšení 

krevního tlaku, ortostatické hypotenze a mozkové příhody. Existuje také zvýšené riziko 

fibrilace síní (Lin et al., 2022). 

 

Souhrn a závěr 

Legalizace konopných drog by vedla k jejich vyšší spotřebě a poklesu cen konopných drog na 

černém trhu. To by přineslo řadu komplikací včetně poškození plodu, duševních poruch, 

dopravních nehod a ekonomických škod. 
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